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یادداشت، اخبار و گزارش هایی از تازه های شهر

به نظر شــما اولویت های مهم دولت دوازدهم 
در چهار ســال پیش رو چه باید باشد و دلایل 

شما برای این اولویت ها چیست؟ 
اقرلو: اولویت اصلی در چهار ســال پیش رو 
در واقــع نیازهــای اصلــی کشــور را دربــر 
می گیرد. مهم ترین مساله امروز ما، مسائل 
اقتصادی اســت. اینجا در دو حوزه مشکل 
جــدی داریــم. مســاله اول رکــود اســت و 
احتمالا تورمی که بــه زودی ما را فرا خواهد 
گرفت و دولت باید سر و سامانی به آن بدهد. 
مساله دوم فساد است؛ کشور سال گذشته 
شــرایط خوبی را به لحاظ رو شــدن فسادهای مختلف ، 
طی نکرد. در این راســتا قوه قضائیــه به طور جدی باید 
با آن برخورد کند. اما مساله اساسی این است که دولت 
موظف اســت دســت به اقداماتی بزند که امــکان بروز 
فســادهای اقتصادی از بین برود. برای رونق اقتصادی 
باید به توان داخلی توجه جدی شــود و تلاش ویژه برای 
بارور کردن ظرفیت های کشــور که منجر به از بین رفتن 

رکود و کاهش بیکاری شود، صورت پذیرد.
عبیری : اولین موضوعی که در دولت دوازدهم باید به آن 
توجه شود، این است که دولت به وعده هایی که در دوره 
اول خود داده عمل کند. اگر به همان مسائل به درستی 
عمل شــود، کشور به اندازه کافی در اقتصادی، اشتغال 
جوانان و... بهبود پیدا می کند، بنابراین اقدامات دولت 

جنبه شعاری نخواهد داشت.

شــما می گویید اگر وعده های دولت یازدهم عملی شــود 
خیلی از مشکلات حل خواهد شد. مهم ترین این وعده ها 

به صورت موضوعی چیست؟ 
عبیری: یکی از موضوعات اصلی، بحث اشــتغال است؛ 
یعنی خود دولت در برنامه ششــم توسعه تعیین کرده که 
سالانه 950 هزار شــغل ایجاد کند. خب باید به همین 
برنامه عمل شــود. اشتغال و اقتصاد ما با واردات از چین 
درست نمی شــود و تولید داخلی نباید به خاطر واردات 
از کشــورهای دیگر زمین گیر شود. اگر از تولیدکنندگان 
داخلــی حمایت شــود وضعیــت اقتصاد داخلــی بهتر 
خواهد شد. بحث دیگر مبارزه با مفاسد اقتصادی است؛ 
اینکه دولت بهتر است ابتدا از اطرافیان و کابینه خود در 
مبارزه با مفاســد مختلف شــروع کند. در دانشگاه خود 
ما، درباره یکی از نزدیکان مقام ارشــد اجرایی این شبهه 
به وجود آمده که نحوه تحصیل شــان غیرقانونی اســت، 
خب چرا به این قضیه از طرف دولت رسیدگی نمی شود؟ 

مردم می توانند فقر را تحمل کنند 
امــا تبعیض و اختــلاف طبقاتی و 

ناعدالتی اجتماعی را نه. 
رهبــری: معتقدم دولــت در چهار 
ســال آینده در دو حوزه باید اقدام 
جــدی انجام دهــد؛ نخســت در 
حوزه اقتصــادی تا ثمــرات برجام 
بیش از پیش بــرای مردم ملموس 
شود و سرمایه گذاری ای که انجام 
می شــود در زندگی مردم بیشــتر 
دیــده شــود و بــه ســمت کاهش 
بیکاری و اختلاف طبقاتی برویم. 
دوم اینکه دولت در فضای سیاسی 
و اجتماعی به دنبال مرتفع کردن 
چهره هــای  کــه  باشــد  موانعــی 
سیاســی و مردم بتوانند آزادانه به 

ابراز عقایدشان بپردازند.

درباره صحبت های آقایان عبیری و رهبری نکته ای دارید؟
اقرلو : در مورد ثمرات برجام ، نقدهای جدی به خود متن 
آن وارد اســت و مدام هم در حال تحریم شدن هستیم، 
چرا که مــا از رئیس جمهــور قول گرفته بودیــم که همه 
تحریم ها یک باره در روز اجرای برجام لغو خواهد شــد؛ 
نه تعلیق! اما متاســفانه این اتفــاق رخ نداد و همچنان 
تحریم می شویم. به هر حال متن به گونه ای نوشته شده 
که آمریــکا می تواند ما را همچنان تحریم کند. مســاله 
اصلی این اســت که دولت باید به این نتیجه برســد که 
با این رویکرد نمی تواند مشکلات کشور را به طور کامل 
حل کند. بنابراین باید به دنبال رویکرد جدیدی باشــد 
تا منتظــر تصمیمات کاخ ســفید برای حل مشــکلات 
اقتصادی مان نباشــیم. تا زمانی که برای حل مشکلات 
اقتصادی منتظریم که کاخ سفید، مجلس سنا و کنگره 
آمریکا برای ما تصمیم بگیرند، ذره ای از مشکلات ما حل 
نخواهد شد. در نهایت تبدیل به عربستانی خواهیم شد 
که مجبوریم 200 میلیــارد دلار خرید کنیم تا آمریکا از 

مــا حمایت کند. با این اوضاع خیلی نباید انتظار بهبود 
وضع اقتصادی را داشته باشیم.

عبیری: ما باید از گذشته تاریخی خودمان درس بگیریم 
و اشتباهات قبلی را تکرار نکنیم. ما در دولت های قبلی 
مدل سیاست دولت یازدهم را پیش گرفتیم که به دنبال 
ســرمایه گذاری خارجی بودنــد. باید شــرایط روز دنیا و 
همچنین وضعیت ایران در کشورهای دنیا را رصد کنیم. 
به طور مثال ترکیه هم یک کشور اسلامی است، اما این 
کشور چقدر به درون خود متکی است؟ جز صنعت پارچه 
و توریسم چه چیز دیگری دارد؟ آیا از نظر علمی کشوری 
مطرح اســت؟ ترکیه به دنبال کشورهای اروپایی بوده تا 
وارد اتحادیه اروپا شــود، اما چه منافعی از این اقدامات 
به دســت آورد؟ چون فقط در صنعت پارچه و توریسم به 
رشــد رسیده اســت و به این دلیل اجازه ورود به اتحادیه 

اروپا را به او نمی دهند.
 رهبــری : قطعــا دولــت بایــد با اتــکا به داخل، توســعه 
اقتصادی را رقم بزند ولی این اتکا به داخل، جوانان و... 
زمانی می تواند اثرگذاری مطلوبی داشته باشد که از راه 
تفاهــم و تعامل با دنیا انجام شــود. ما نباید درهای دنیا 
را روی خود ببندیم؛ بلکه باید با اســتفاده از ســرمایه ای 
که وارد ایران می شــود و جوانان بتوانیم پیشــرفت های 

شگرفی داشته باشیم. 

مهم تریــن  دانشــگاه  حــوزه  در 
اقداماتــی کــه دولــت بایــد انجام 
دهید، چیســت؟ ایــن اقدامات به 
چــه شــکلی از طریق دولــت باید 
حل و فصــل شــود تــا به ســرانجام 

برسد؟ 
اولیــن موضــوع، بحــث   اقرلــو: 
اســت.  آموزشــی  عدالــت 
خصوصی ســازی مشــکلی است 
که دولت در دانشــگاه و آموزش و 
پرورش در حال پیگیری آن است. 
روند خصوصی سازی باید متوقف 
شــود. ما روند واگذار کردن نهاد 
آموزش به بخش خصوصی را باید 
تجدیدنظر کنیم و نباید به دنبال پولی کردن دانشــگاه 
باشــیم. البته این اتفــاق مربوط به این دولت نیســت؛ 
بلکه دولت های قبلی نیز به دنبال پولی کردن دانشگاه 
بوده انــد. دومین موضــوع، توجه به توان علمی کشــور 
است. معتقدم یکی از نقاطی که می تواند روی دانشگاه 
اثرگذار باشــد، این اســت که دولت در پروژه های کلان 
ملی، به جای قرارداد بســتن با شــرکت های خارجی به 
دنبال حل مساله در داخل دانشگاه های خودمان باشد. 
دانشگاه های ما اکنون در سطحی هستند که برای اکثر 
مســائل کشــور بتوانند چاره جویی کــرده و راه حل پیدا 
کننــد. لازمه این کار آن اســت که دولت به دانشــگاه ها 
توجــه کنــد؛ چرا که وابســتگی ما به دیگــران  را کاهش 

خواهد داد.
ســومین موضــوع، رویکردهایــی اســت که بــا عنوان 
هســتند.  آن  پیگیــری  حــال  در  شــدن  بین المللــی 
بین المللی شــدن و تعامل با دنیا موضوع مهمی اســت 
ولی نباید فراموش کنیم که در همین دنیا، کشــورهایی 
هستند که تعاملاتی با آنان داشته ایم. ما نباید کودتای 
28 مرداد، 16 آذر 1332 و... را فراموش کنیم. در عین 

آنکــه نباید ایــن رخدادها را فراموش کنیــم، باید تعامل 
داشــته باشــیم. لازمه این کار آن  اســت که تعاملات ما 
با خارج باید نظام مند باشــد. ما نباید با عنوان »درهای 
باز« به عنوان تعامل با دنیا به جا یگاهی برسیم که کاملا 
افسارگســیخته، دانشــجویان و نخبگان مــا در خدمت 
و بهره منــدی نهادهــا و شــرکت های خارجی باشــند. 
متاســفانه در این مدت خیلی از دانشگاه های ما تبدیل 
به جایی شــده اند که دانشجویان نخبه ایران را به خوبی 
بــه شــرکت ها و نهادهــای خارجی معرفــی می کنند تا 
بتواننــد از آنان بــه عنوان نیــروی کار اســتفاده کنند ؛ 
اما این اتفاق برای شــرکت های داخلی نیفتاده اســت. 
یعنی اگر یک شــرکت داخلی به دانشــگاه تهران بگوید 
من اطلاعات دانشــجویان شــما را می خواهم تا از آنان 
به عنوان نیروی کار اســتفاده کنم، ایــن اطلاعات را در 
اختیارش قرار نمی گیرد؛ به این دلیل که حریم شخصی 
افراد اســت، ولی در تفاهمنامه  با بنیادهای خارجی این 
اتفــاق نمی افتد. چهارمیــن موضوع، احتــرام به انتقاد 
اســت؛ اینکه دولت باید نقدپذیر باشد و هر کسی را که 
منتقد وضع موجود بوده بی شناســنامه، بی ســواد و... 
نداند. اگر این اتفاق بیفتد، قطعا منتقدان علاقه مند به 
انتقال انتقادات خود به دولت خواهند بود و به این شکل 

دلواپســی خود را نســبت به کشورشــان ابراز می کنند. 
متاسفانه اینکه کسی نگران وضعیت کشور باشد تبدیل 
به یک اتفاق نامطلوب شــده و کســی که کشــور خود را 
رها کند و به دنبال کار شخصی خود برود تبدیل به یک 

اتفاق مطلوب شده است.
 عبیــری : امیدواریم در دولت یازدهم، در دانشگاه ها یک 
مقدار فضا بازتر شود و از فضای امنیتی ای که در بعضی 
دانشگاه ها به وجود آمده است، کاسته شود. اگر در این 
چهار سال اتفاقات دانشــگاه ها را مرور کنیم، می بینیم 
با بعضــی از دانشــجویان انقلابی برخــورد انضباطی یا 
فیزیکی شــده اســت. شــعار دولت یازدهم این بود که 
به دنبال آزاد کردن فضای سیاســی اســت ولی در عمل 
چنین چیزی رخ نداده اســت. مساله بعدی رشد علمی 
کشــور بود که آقــای رئیس جمهــور مطرح کــرد؛ اینکه 
سرعت رشد علمی کشــور بالا رفته است، اما در فیزیک 
مفهومی داریم به نام »شتاب«. شتاب رشد علمی کشور 

اگر بالا باشد به تبع آن سرعت هم بیشتر می شود.

اگر قرار است این »شتاب« بیشتر باشد، چه اتفاقاتی باید 

رخ دهد تا سرعت رشد افزایش یابد؟ 
عبیری : مفهوم »شــتاب« همان تغییرات ســرعت است؛ 
یعنی هر چقدر اختلاف ســرعت رشــد علمی کشور در 
این ماه از سرعت پیشرفت رشد علمی کشور در ماه قبل 
بیشــتر باشــد، به تبع آن، »شتاب« بیشــتر است. وقتی 
این »شــتاب« خیلی بالا باشــد تغییر سرعت  هم به مرور 
زمان بیشتر می شــود. اما اگر این شتاب به صفر برسد، 
یعنی این ماه میزان پیشــرفت علمی مان نســبت به ماه 
قبل تغییری نکرده است، آن زمان است که سرعت رشد 
علمی ما افول می کند؛ یعنی شاید تا 10 سال دیگر هم 

رشد علمی کشور متوقف نشود.
رهبــری : دولت در حوزه دانشــگاه باید چند اقدام جدی 
انجام دهد؛ نخســت بحــث عدالت آموزشــی و کاهش 
روند پولی ســازی دانشــگاه ها. البته این روند در دولت 
یازدهم نسبت به گذشــته کاهش پیدا کرده اما چندان 
وضعیت ایده آلی پیدا نکرده ایم. متاسفانه سهم خیلی ها 
از آموزش های ما پولی اســت؛ بنابرایــن نه تنها باید این 
روند متوقف شــود، بلکــه حتــی آن بخش هایی هم که 
پولی شــده باید دوبــاره به حالت رایــگان بازگردد. دوم، 
بحث آزاداندیشــی در دانشگاه ها اســت. دولت یازدهم 
نســبت به دولت نهم و دهم عملکرد بهتری در این حوزه 

داشته، اما مساله ای وجود دارد و 
آن هم دخالــت نهادهای بیرونی 
در حوزه دانشگاه است. اما دولت 
نتوانست در این زمینه مقابل آنان 
ایستادگی کند؛ بنابراین متاسفانه 
شــاهد احضــار دانشــجویان در 
خارج از دانشگاه بوده ایم، چرا که 
اگر تخلفــی رخ می دهــد باید با 
با  همان مکانیســم دانشــگاهی 
آن برخورد شــود. با این تفاســیر 
دولت باید به سازوکاری بیندیشد 
تا دانشــگاه اســتقلال خودش را 

حفظ کند. 
هر وقــت کــه دانشــگاه خودش 
برای خودش تصمیم ساز بوده در 
رشــد علمی پیشرفت داشته و هر 

وقــت محدودتر و از بیرون برای دانشــگاه تصمیم گرفته 
شده، در روند رشد علمی و عرصه اجتماعی اثر مطلوبی 
به جای نگذاشته است. ســوم، بحث مهاجرت نخبگان 
اســت. البته در دولت یازدهم میزان مهاجرت نخبگان و 
سرعت آن کمتر شــده اما باز هم خیلی از نخبگان ما به 
خارج از کشور مهاجرت می کنند. لازمه جلوگیری از این 
کار، آن است که علاوه بر اینکه دانشجویان باید به لحاظ 
علمی و مادی تامین شــوند، باید فضای باز سیاســی و 
اجتماعی هم برای آنان فراهم شــود تا احســاس آرامش 

بیشتری در کشور کنند. 

 در انتخابات ریاست جمهوری رقبای رئیس دولت دوازدهم 
شــعارهایی را مطرح کرده اند. به نظر شما دولت دوازدهم 
باید به کدام یک از شــعارها توجه بیشــتری کــرده و آن را 

اجرایی کند؟ 
اقرلو: دولت باید دو موضوع را مد نظر قرار دهد؛ اول توجه 
به محرومان که توســط رقبای روحانی مطرح شــد. دوم 
توجه به توان داخلی و جوان گرایی؛  این دو اتفاق اگر رخ 

ندهد، ما شاهد تحول خاصی نخواهیم بود. 

عبیری : یکی از مســائل مهمی که رقبــای روحانی مطرح 
کردند، اخلاق مداری بوده است. اینکه تحت هر شرایطی 
به بقیه توهین نکنند؛ چه هنــگام مناظره انتخاباتی ، چه 
در شــرایط ســخنرانی. یک مقدار ســعی کنند نسبت به 
مردم مهربان تر باشــند، چرا که این گونه برخوردها در شأن 
جمهوری اسلامی نیست. بحث بعدی، رسیدگی به موقع به 
حادثه دیدگان است. وقتی در کشور حادثه ای رخ می دهد 
باید بلافاصله به آن رسیدگی شود و طرح هایی که دیگر رقبا 

داشته اند را از آنها بگیرند و در کشور پیاده کنند. 
رهبــری: بــه اعتقاد بنــده مهم ترین شــعاری کــه آقای 
روحانــی باید در دولت دوازدهــم به آن توجه کند، بحث 
جوان گرایی است. متاسفانه دولت در این مساله ضعف 
داشته؛  ضروری است رئیس جمهور کابینه را جوان کند، 
چرا که جوانان پر انرژی و دارای انگیزه بیشتری هستند. 
البته با شعار مسائل اصلاح نمی شود بلکه در عمل است 
که مشــکلات یکی پــس از دیگری حل می شــود. آقای 
روحانی به بحث جوان گرایی توجه ویژه ای نداشــت، اما 
توجه به محرومان و... از مســائل مد نظر این دولت بوده 

است. 

کابینه دولت دوازدهم باید چه تفاوت هایی با کابینه دولت 
یازدهم داشته باشد؟ 

اقرلــو: دو تغییر در این کابینه بایــد رخ دهد؛ اول اینکه 
جوان گرایی باید شــکل بگیرد و دوم باید انسجام کابینه 
افزایــش پیدا کند؛ بــدون اینکه کابینه را بــه گروه های 
مختلف به شکل ســهمیه ای پخش کنیم. در این راستا 
ممکن اســت همه را راضی نگه داریــم ولی عملا امکان 
تصمیــم منســجم و اقدام چابــک را از کابینــه خواهیم 
گرفــت. پیشــنهاد می کنــم که آقــای روحانــی تکلیف 
خودشان را با جریانات سیاسی روشن کند و یک کابینه 
منسجم به لحاظ مدیریتی ســر کار بیاورد؛ نه کابینه ای 
که وزارتخانه های آن در دست یک جریان باشد و اینها با 
هم درگیری داشته باشند و در نتیجه سر مساله ای مثل 

طرح تحول سلامت و...کار مملکت پیش نرود.
 عبیــری : انتظار بنده از دولت دوازدهم این اســت که در 
کابینه خود افراد پاکدســتی را نســبت به قبل روی کار 
بیاورد؛ یعنی فســاد اطرافیان کابینه کمتر از قبل باشد. 
ارتباط کابینه دولت با توده مردم بیشــتر شود تا وضعیت 
اقتصادی جامعه را بهتر مشاهده کنند و در نتیجه بتوانند 

در حوزه کلان مدیریتی تصمیمات بهتری بگیرند. 
رهبری: فکر می کنم علاوه بر اینکه جوان گرایی در کابینه 
باید دنبال شود، لازم است آقای روحانی به بدنه رایی که 
به او داده اند توجه بیشتری کند  و 
به دنبال مطالبات آنها برود؛ چرا که 
مردم بــه جریان اصلاح طلبی روی 
آورده اند. وزیر زن داشــته باشــد، 
از جوانــان در بدنــه هیــات دولت 
استفاده شود و همسویی بیشتری 
با بدنــه رای خود داشــته باشــد. 
افــرادی که با خــود رئیس جمهور 
زاویه دارند حضورشــان در کابینه 

زیبنده نیست. 

در پایان درباره مطالب مطرح شده 
چه جمع بندی دارید؟

اقرلــو: انتظــارات مــن بــه عنوان 
یــک فعــال دانشــجویی از دولت 
دوازدهــم، نخســت رســیدگی به 
محرومــان و بهبــود اوضاع اقتصــادی با توجــه به توان 
داخلی، دوم مبارزه با مفاسد اقتصادی، سوم جوان گرایی 

در کابینه و چهارم انتقادپذیری است. 
عبیری: انتظــار بنده از دولت دوازدهم این اســت که تا 
الان هر چه شــعار داده کافی است. ما فقط از این دولت 
انتظــار عملیاتی شــدن وعده ها را داریــم. در حوزه علم  
صرفا به کلمه رشــد علمی تکیه نکنند تا دســتاوردهای 
علمی کشــور بیشتر دیده شــوند و نگذارند که اقدامات 
دانشــجویان نخبه روی زمین بمانــد. اگر تصمیم دولت 
در حوزه اقتصادی تکیه بر سیاســتگذاری خارجی است 
این کار را با عزت انجام دهند. ما باید با همه دنیا ارتباط 

داشته باشیم؛ اما دنیا صرفا یک کشور نیست! 
 رهبری : با توجه به اینکه انتخابات تمام شده، اکنون باید 
از فضای شعارزدگی خارج شــویم. مردم با انتخاب شان 
نشــان دادنــد کــه برجــام را قبول دارنــد و دنبــال رفع 
محدودیت های سیاسی- اجتماعی برای بزرگان جریان 
اصلاح طلبــی هســتند. علاوه بــر این، دنبال توســعه و 
پیشــرفت اقتصــادی و کاهــش اختــلاف طبقاتی اند. 
همچنین لازم است دولت برجام را عزتمندانه دنبال کند.

گفت وگوی»فرهیختگان« با فعالان دانشجویی پیرامون اولویت های دولت دوازدهم

برسد به دست آقای رئیس جمهور 

 محمد رهبری، عضو انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران حامد عبیری، دبیر جامعه اسلامی دانشجویان دانشگاه شهید بهشتی امین اقرلو ، مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه تهران

از ابتدای پیروزی انقلاب اســلامی تا کنون دانشــجویان و جنبش های دانشــجویی علاوه بر بحــث و گفت وگو پیرامون رویدادهای سیاســی، به نقد 
عملکرد دولتمردان اهتمام ویژه ای داشــته اند. انتشــار نشــریات دانشــجویی، برگزاری جلسات مناظره جهت نقد و بررســی اندیشه های مختلف  و 
حضور در عرصه های رســانه ای و مطبوعاتی از جمله این اقدامات به شــمار می روند. در این میان حضور دانشــجویان فعال در رسانه ها و بیان و نقد 
مشــکلات روز جامعه  به زبان آنان برای تنویر افکار عمومی مفید بوده اســت. از این رهگذر امکان ارائه راهکارهای جدید برای پیشــرفت کشــور در 
حوزه های مختلف هم فراهم خواهد شــد. طبیعتا آنچه در این مقام و مجال از اهمیت بیشــتری برخوردار است اجرایی شدن پیشنهادهای صحیح و 
ســازنده و عملیاتی کردن ایده هایی است که می تواند تامین کننده منافع کشــور باشد. نیروی جوان و دانشجو، تازه نفس، فعال و صاحب ایده های 
فراوان و سازنده است. این انرژی و فعالیت، زمانی شکوفا خواهد شد که از جانب بزرگان و صاحبان امور مورد توجه قرار گیرد و شرایط لازم برای بارور 
شدن آنها فراهم شود. در این مسیر قشر دانشجو و جوانان فعال در عرصه دانشجویی کشور انتظاراتی دارند : تحقق وعده هایی که دولت ها قبل و بعد از انتخاب کابینه خود 
در عرصه عمومی مطرح می کنند از جمله مهم ترین این مطالبات است. در کنار این امر تحمل منتقدان و عمل به انتقادات سازنده از دیگر مواردی است که همواره دغدغه 
اصلی قشر دانشجوی کشور است. از همین رو و به دلیل بررسی وعده های مطرح شده از جانب دولت جدید و سطح تحقق این وعده ها پس از انتخابات،  با تعدادی از فعالان 
دانشــجویی کشــور به گفت وگو نشسته ایم. امین اقرلو ، مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه تهران، حامد عبیری، مســئول جامعه اسلامی دانشگاه شهید بهشتی و محمد 
رهبری ، عضو انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران، فعالان عرصه دانشجویی کشورند که در این گفت وگو به بیان دیدگاه های خود می پردازند.

اقرلو : 

در مورد ثمرات برجام ، نقدهای جدی 

به خود متن آن وارد است و مدام هم در 

حال تحریم شدن هستیم، چرا که ما از 

رئیس جمهور قول گرفته بودیم که همه 

تحریم ها یک باره در روز اجرای برجام 

لغو خواهد شد؛ نه تعلیق! اما متاسفانه 

این اتفاق رخ نداد و همچنان تحریم 

می شویم. به هر حال متن به گونه ای 

نوشته شده که آمریکا می تواند ما را 

همچنان تحریم کند

رهبری: 

انتخاب شان  با   مردم 

نشـــان دادند که برجام را قبول 

دارند و دنبال رفع محدودیت های 

برای بزرگان  سیاسی- اجتماعی 

هستند.  اصلاح طلبی  جریان 

علاوه بر این، دنبال توسعه و 

پیشرفت اقتصادی و کاهش اختلاف 

طبقاتی اند. همچنین لازم اســـت 

دولت برجام را عزتمندانه 

کند دنبال 

گو
 و 

ت
گف

    

محمد رضایتی
دبیر گروه دانشگاه

عبیری: 

دولت بهتر است ابتدا از اطرافیان و 

کابینه خود در مبارزه با مفاسد مختلف 

شروع کند. در دانشگاه خود ما، درباره 

یکی از نزدیکان مقام ارشد اجرایی این 

شبهه به وجود آمده که نحوه تحصیل شان 

غیرقانونی است، خب چرا به این قضیه 

از طرف دولت رسیدگی نمی شود؟ 

مردم می توانند فقر را تحمل کنند اما 

تبعیض و اختلاف طبقاتی و ناعدالتی 

اجتماعی را نه


